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Kuidas teha linnusõnnikust kast-
misvett? Olen kuulnud, et tuleb 
segada ämbritäis sõnnikut 10 liit-
ri veega ja saadud segu lahjenda-
da veega 1:10. On nii õige? 

 
Vastab 
TIIU ANNUK 
Farm Plant Eesti nõustaja

Kuna linnusõnnik sisaldab 
muu sõnnikuga võrreldes 
hulga rohkem toiteelemen-

te ning ka kuivainesisaldus on kõr-
ge, tuleb kastmislahus teha suhte-
liselt lahja. Iseenesest on linnusõn-
nikust valmistatud kääritatud leo-
tis hea orgaaniline pealtväetis, mis 
aktiviseerib kasulike mullabakteri-
te elutegevust. 

Kastmisleotise valmistamiseks 
täitke umbes kolmandik ämbrist 
sõnnikuga ning valage ämber vett 
täis, jättes veidi ruumi ka segami-
seks. Laske segul olenevalt välis-
temperatuurist 1−3 nädalat kääri-
da, seda aeg-ajalt segamisega õhus-
tades. 

Kuna saadud leotis on põletava 
toimega, kasutage seda tugevasti 
lahjendades: võtke 1 osa leotist ja 
10 osa vett. Et sõel ja/või prits ei 

ummistuks, tuleb segu enne kurna-
ta. Otstarbekam on sõnnikut leota-
da kunstkiust kotis, siis ei pea segu 
hiljem kurnama.

Kääritatud linnusõnnikuleotis 
on ka hea looduslik taimekaitseva-
hend. Sellega satub taimedele hul-
galiselt mikroorganisme, mis asu-
vad konkureerima haigusetekitaja-
tega. Häid tulemusi on saadud näi-
teks kartuli-lehemädaniku, hahk-
hallituse, roosi-jahukaste ja roos-
teseente tõrjes.

Haigestumisele kõige ohtliku-
mal ajal töödelge taimi käsipritsist 
või kastekannust 1−2 korda. Leh-
tede paremaks märgumiseks võib 
leotisele lisada suhkrut või melas-
si (10 liitri kohta umbes 0,5 klaasi). 
Jälgige, et kõik taimeosad, ka lehte-
de alumised küljed, saaksid kääriti-
sega kaetud. Kui tugev vihmasadu 
peseb kääritise maha, tuleb tööt-
lust korrata.
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Kosutav kastmisvesi linnusõnnikust

Kirsstomati ‘Sungold’ lehed on 
kuidagi imelikud: mitte ühtlaselt 
rohelised, vaid neid katab hele- ja 
tumerohelisekirju võrgumuster. 
Ilmselt on mingit toitainet vähe. 
Või on midagi hoopis liiga palju? 
Kasvuhoones teistel sortidel sel-
list häda pole.

Vastab 
INGRID BENDER

Kui teiste sortide taimed on 
normaalse välimusega ja 
‘Sungoldi’ taimed näevad 

enam-vähem ühesugused välja, siis 
on tõenäoliselt tegemist kasvuhäi-
rega (seotud kasvukeskkonnaga).

Mõni sort on madalate või kõr-
gete temperatuuride ning toitai-
netega varustatuse suhtes tund-
likum. Juunis olid siin-seal Eestis 

ööd üsna jahedad (isegi alla 8°). 
Kui kirjusus ilmnes pärast seda pe-
rioodi, on tegu lihtsalt ajutise häi-
rega, mis ööde soojenedes tasapi-
si ise taandub. 

Sordi eripäraks võib olla ka eri-
nev kasvukiirus jm omadused.

Ka tavaline lämmastikupuudus 
annab päris puuduse algul võrgu-
mustri, siis on leherood heledamad 
ja labaosa tumedam roheline.

Võib oletada ka mitme elemendi 
puuduse koosmõju.

Võrgumustri ilmnemisel soovi-
tan esialgu kuni nädala jooksul tai-
mi jälgida.

Kui ilma soojenemisel olukord 
ikkagi ei normaliseeru, proovige 
neid taimi täisväetise vesilahusega 
eraldi kasta. Lihtsamad toitumis-
häired peaksid selle mõjul mõne 
päeva möödudes taanduma.

Haiglaselt kirjud 
tomatilehed

ASTRID LEPIK

Linnusõnnikuleotis on hea looduslik pealtväetis ja taimekaitsevahend. 

Jahedad ööd võisid põhjustada  
ajutise kasvuhäire.
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